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Zápis ze 46. jednání Rady vlády pro udržitelný rozvoj 

Termín a místo jednání:  

26. 6. 2024, od 14:00 do 17:00h 

Ministerstvo životního prostředí, Vršovická 1142/65, Praha 10 

Přítomné členky, členové a jejich zástupci Rady vlády 

Libor Ambrozek (ČSOP), Josef Čech (MZe), Lukáš Černohorský (MMR), Jiří Dlouhý (Zelený 

kruh/STUŽ), Leo Doseděl (SČMVD), Ludvík Eger (MZV), Dita Eyblová (MD), Miroslav Fuchs 

(MPSV), Libor Hrubý (MO), Petr Jonák (SP ČR),  Pavlína Kulhánková (MPO),  Soňa Mačejová 

(ÚV), Kristián Malina ( MV), Martin Malý (ASO - OSZ), Martin Martínek (MK), Daniela 

Matějková (MZ), Roman Mikula (ČSÚ), Bedřich Moldan (MŽP), Lidmila Němcová (Rada 

seniorů, ČR), Alexandra Parnaiová (BCSD),  Anna Pasková (MŽP), Adéla Petrová (NSZM), 

David Prušvic (MF ČR), Pavel Přibyl (FoRS), Martin Sedlák (MŽP), Přemysl Sezemský (MS), 

Jiří Skládanka (RVŠ), Marta Smolíková (ČŽL), Renée Smyčková (HK ČR),  Pavel Šremer 

(Zelený kruh), Třeštíková Ludmila (MŠMT), Pavlina Žáková (ÚV) 

Omluvení členové 

Jana Krutáková (PSPČR), Jitka Seitlová (Senát ČR), Pavel Drahovzal (Svaz měst a obcí), 

Václav Hlaváček (Agrární komora), Vladimír Špidla (ad personam) 

Hosté 

Daniel Hájek (MŽP), Zuzana Khendriche Trhlínová (MMR), Václav Klusák (ÚV), Alice 

Končínská (MHMP), Miroslav Kukuc (CENIA), Markéta Linxová (MŽP), Ladislav Miko (MŽP), 

Pavlína Mildnerová (ČSÚ), Miroslav Novák (MŽP), Jan Svoboda (MMR), Jana Truchlá (ÚV), 

Jitka Zukalová (MPSV) 

RVUR sekretariát 

Pavla Cvachovcová (MŽP), Filip Peloušek (MŽP), Martin Polášek (MŽP), Nela Řiháčková 

(MŽP), Lucie Sršňová (MŽP), Lucie Svobodová (MŽP) 

 

Informace o usnášeníschopnosti 

− Aktuálně Rada čítá 43 členek a členů.  

− Podle jednacího řádu Rady vlády (článek 3, bod 2), je Rada způsobilá jednat a přijímat 

závěry, pokud je přítomna nadpoloviční většina členů, tedy alespoň 23 členek a členů 

Rady.  

− Jednání RVUR se účastnilo 32 členek a členů a 12 hostů; Rada byla tedy 

usnášeníschopná. 
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Program jednání 

1) Zahájení jednání, úvodní slovo předsedy RVUR. 

2) Střednědobý fiskálně strukturální plán a role SDGs 

3) Informace o agendě obecně (aktualizace ČR 2030, …) 

4) Pokrok v projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj (NPO) 

5) Jmenování nového vedoucího pracovní skupiny pro MA21 

6) Zprávy z aktivit výborů a pracovních skupin od minulého jednání RVUR 

7) Plnění 2. implementačního plánu ČR 2030, naplňování strategií relevantních ČR 2030 a 

související úkoly pro výbory a pracovní skupiny 

8) Pravidelná zahraniční agenda (Národní dobrovolný přezkum (VNR), HLPF 2024, …) 

9) Různé – Platforma pro klimaticky neutrální města (MMR) 

 

K bodu programu č. 1: Zahájení, úvodní řeč předsedajícího Rady, schválení programu 

jednání 

Anna Pasková, ředitelka odboru politiky (MŽP) omluvila vrchního ředitele Petra Holuba a v 

jeho zastoupení zahájila 46. jednání RVUR. Informovala o programu zasedání včetně návrhu 

předřadit bod věnovaný Střednědobému fiskálně strukturálnímu plánu (prezentace D. 

Prušvice, MF). Dále shrnula vývoj dosavadních prací na SEK, POK a NKEP. Vysvětlila, že na 

zítřejším jednání ministrů bude rozhodnuto o tom, který z dostupných energetických scénářů 

modelování projektu SEEPIA bude nakonec použit. MŽP usiluje o to, aby všechny tři tyto 

dokumenty byly v průběhu července projednávány na vládě. Zmínila také práce na zpracování 

Plánu na obnovu přírody v souvislosti se schválením Zákona o obnově přírody. Předeslala 

informace o mezinárodních aktivitách. Předala slovo tajemnici RVUR. 

Lucie Sršňová, vedoucí oddělení Udržitelného rozvoje (MŽP) přivítala přítomné a sdělila 

informace o usnášení schopnosti Rady. Jednání bylo přítomno 32 členů RVUR a Rada je tedy 

usnášeníschopná. Vyzvala přítomné k připomínkám a dala hlasovat o programu jednání. 

Program byl odsouhlasen. 
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K bodu programu č. 2: Střednědobý strukturálně fiskální plán 

David Prušvic (vrchní ředitel sekce Hospodářské strategie a politiky, MF) prezentoval 

Střednědobý fiskálně strukturální plán, nový dokument Evropského semestru. Plán nahrazuje 

stávající Konvergenční program, Národní program reforem a případně dokumenty týkající se 

makroekonomických nerovnováh. Je vytvářen na 4 roky, přičemž bude každý rok 

vyhodnocován. Jeho součástí je výrazné přepracování fiskálních pravidel. První plán bude v 

platnosti v letech 2025-2028. Termín k zaslání podkladů pro členské státy byl stanoven na 

20.9.2024, nicméně pro ČR bylo vyjednáno, že podklady může zaslat v polovině října 2024 z 

důvodu konzistence se státním rozpočtem pro rok 2025 a výhledem do r. 2027 (termíny pro 

tyto dokumenty jsou 30. 9). Nyní jsou již k dispozici pokyny pro členské státy k tvorbě Plánu.  

Představil souvislosti Plánu s příjmovými a výdajovými opatřeními, reformami a investicemi. 

Prezentoval návrh EK na doporučení Rady EU z 19. 6. pro ČR. Jsou zde zmiňována témata 

omezení růstu čistých výdajů, Národního plánu obnovy, posílení analytických kapacit české 

veřejné správy, koherence politik a odstranění resortismu, podpory inovací (start-upů, 

transferu znalostí atd.) a posílení konkurenceschopnosti ČR. Z hlediska NPO připomněl, že v 

plnění milníků a cílů je ČR mezi méně úspěšnými zeměmi. Zmínil roli Národní rozvojové banky 

při mobilizaci veřejných zdrojů při realizaci veřejných politik. 

V druhé části prezentace se věnoval Ročnímu hodnocení plánů a přípravě Výroční zprávy o 

pokroku. Kromě finančních veličin se bude věnovat také pokroku v provádění reforem a 

investic až na úroveň jednotlivých opatření, která by měla být opatřena daty. Ukázal, jak 

vypadá formulář pro vyplnění Zásad, Opatření a Odhadovaného dopadu (kvalitativní a/nebo 

kvantitativní) v rámci ročního hodnocení plánu. 

Anna Pasková (MŽP) položila otázku na konzultační proces v souvislosti s přípravou Plánu a 

Výroční zprávy o pokroku. 

David Prušvic (MF) vysvětlil, že proběhnou dva typy konzultací. Návrh bude v průběhu září 

konzultován s parlamentními výbory, neboť ambicí je mít tento plán do konce září připraven. 

Plánovány jsou také konzultace s Národní rozpočtovou radou a tripartitou (např. kulaté stoly k 

jednotlivým opatřením). 

 

Anna Pasková (MŽP) upozornila, že zde v rámci RVUR jde o rozšířený formát tripartity a 

navrhla spojení projednávání s RVUR, případně speciální kulatý stůl pro RVUR. Položila 

otázku na zapojené Výbory, zda se jedná o hlavně o Rozpočtový výbor. 

David Prušvic (MF) vysvětlil, že se nejedná jen o Rozpočtový výbor, ale i o Výbor pro 

evropské záležitost a podvýbory Hospodářského výborů. Dále odkázal na rozhodnutí 

Kanceláře PSP a Senátu, které určí další relevantní Výbory. 

Anna Pasková (MŽP) navrhla i zapojení Výboru pro životní prostředí a jeho podvýborů. 

Miroslav Fuchs (ředitel odboru EU a mezinárodní spolupráce, MPSV) položil dotaz na 

časový plán příprav a co vše bude do příprav zahrnuto. 

David Prušvic (MF) vysvětlil, že bude uskutečněna minimálně jedna diskuze s EK již nad 

konkrétní představou navrženou s MPSV a MŽP. Navrhnul uspořádání setkání k diskuzi nad 

rozsahem a kvalitou plánu. Doplnil, že v tuto chvíli MF preferuje jednodušší verzi Plánu s 

odkazy na již vyhotovené dokumenty, která bude v následujících letech podle potřeby 

upravována, neboť požadavků je velké množství. Po volbách může dojít k revizi Plánu, ale 

úroveň konsolidace se měnit nebude. 



   
 

4 
 

Reneé Smyčková (Hospodářská komora ČR) požádala o zaslání harmonogramu přípravy 

Plánu, kulatých stolů a podkladů s dostatečným předstihem. 

David Prušvic (MF) slíbil zaslání harmonogramu a podkladů, nicméně poukázal na to, že se 

v poslední době informace neustále měnily a situace se vyvíjela. 

Anna Pasková (MŽP) poukázala na možnost propojení hlavního výstupu z projektu 

Koherence politik UR a přípravy reportů k Plánu. Doporučila spolupráci na těchto dvou 

agendách. Zmínila náročnost vyhodnocení dopadu. Dále upozornila na náročnost naplňování 

mezinárodních cílů, neboť nejsou plně shodné s cíli v rámci ČR.  

David Prušvic (MF) slíbil konzultaci k harmonogramu s MŽP a dalšími resorty. Vysvětlil, že 

na začátku července má být doladěna struktura Plánu. Dále objasnil vývoj požadavků EK na 

Plán. 

Anna Pasková (MŽP) poděkovala za prezentaci, slíbila její rozeslání a informování o termínu 

tematického kulatého stolu. 

 

K bodu programu č. 3: Informace o agendě obecně (aktualizace ČR 2030, …) 

Anna Pasková (MŽP) seznámila přítomné se stavem aktualizací ČR2030 a s průběhem 

vyjednávání. Uvedla, které připomínky MF jsou nyní projednávány ve spolupráci s dalšími 

resorty tak, aby dokument mohl být předložen vládě bez rozporu: 

o rovnostářství a minimalizace nerovností (v řešení s MPSV a ÚV),  

o závislost vzdělávacích drah na socioekonomické zázemí (v řešení s MŠMT), 

o zdraví: stabilní systém a primární prevence (v řešení s MZd),  

o kultura (celá kapitola) (bude řešeno s MK) 

Anna Pasková (MŽP) informovala, že v tuto chvíli je ambice předložit materiál buď přímo na 

vládu nebo na jednání K5 9. 7. Dala prostor pro dotazy a diskuzi. Po absenci dotazů zmínila, 

že rozpory budou řešeny v rámci bilaterálních jednáních. 

 

K bodu programu č. 4: Pokrok v projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj (NPO) 

Martin Polášek (MŽP) stručně shrnul záměry projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj, 

který byl členům RVUR představen na 45. zasedání RVUR v dubnu letošního roku.  Za první 

nutný krok označil určení základu od nějž se bude koherence odvíjet tj. zda půjde o 

aktualizovanou verzi ČR 2030 (a v jaké konkrétní podobě) a nebo zda půjde o původní verzi 

z roku 2017. Politické rozhodnutí MŽP očekává v červenci 2024. Za druhý nutný krok označil 

výběr sektorových a tematických strategií s nimiž se bude při posuzování koherence pracovat.  

Představil dosavadní postup prací na výběru i analýze a komentoval seznam strategií, který 

byl členům rozeslán dne 13.6. a v upravené podobě 24.6.. Zdůraznil, že seznam se ještě může 

mírně proměnit, ale jde o to, aby se nyní nezahájily další práce a za půl roku se přitom neozvalo 

některé ministerstvo s tím, že si svou vlastní strategickou práci a strukturu „svých“ strategií 

představuje zcela jinak. Předal slovo F. Pelouškovi k samostatné prezentaci zaměřené na 

využití AI. 
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Filip Peloušek (MŽP) představil využití AI nástrojů pro analýzu koherence strategií s ČR 2030. 

Uvedl, že analytický práce probíhá ve dvou větvích. První z nich se zaměřuje na koherenci ve 

slabém smyslu a spolupráce na této části probíhá s ÚV. S jejich pomocí byla provedena na 3 

úrovních (celé texty strategií, strategické/specifické cíle a opatření) shluková analýza na 

prvním výběru 30 klíčových strategií. Jejich koherence byla porovnávána jak vzhledem k ČR 

2030 zastoupené předpřipravenými clustery založenými na strategických cílech dokumentu, 

tak mezi sebou navzájem. Výstupem je jak grafický 3D model pro všechny úrovně analýzy, tak 

i číselné vyjádření koherence jednotlivých částí strategií vzhledem k ČR 2030. Bylo uvedeno, 

že jako další postup v této oblasti bude následovat zpracování všech strategií označených 

jako relevantní a jejich zahrnutí do této analýzy.  

Doplnil také, že ve druhé větvi analýzy probíhá spolupráce s CENIA na přípravě nástroje 

využívající Botpress, který bude sloužit jako pomoc jednotlivým gestorům KO při jejich expertní 

práci při posuzování koherence strategií v silném slova smyslu. Závěrem upozornil, že 

všechny AI nástroje slouží pouze jako pomoc pro urychlení práce a vodítko pro hledání 

souvislostí a vzájemných vztahů mezi strategiemi a jejich cíli, ale závěrečné posouzení je vždy 

na konkrétním expertovi. 

Martin Polášek (MŽP) shrnul, že analytická práce využívá nástroj AI, ale vždy je doplňuje 

expertním posouzením a zároveň probíhají diskuze výsledků s gestory strategií. Představil 

některé základní problémové okruhy, které vycházejí z analýzy klíčových a relevantních 

strategií. Prezentoval plán dalšího postup prací na projektu, jak ve vztahu ke koherenci 

obsahové, tak ve vztahu procesním otázkám implementace strategií. Informoval, že k 

představení prvního návrhu zprávy o koherenci politik udržitelného rozvoje by mělo dojít na 

říjnovém zasedání RVUR. Zdůraznil, že nejnáročnější část analytických prací, která bude 

následovat potom, se bude týkat vyčíslení nákladů strategií. Právě v tomto směru bude třeba 

největší práce jednotlivých ministerstev.  

Pavlína Žáková (ÚV) ocenila využití AI pro analytické práce. Položila dotaz na zařazení 

Konvergenčního programu na seznam strategií, resp. zda nebude nahrazen Strukturálně 

fiskálním plánem, který v seznamu figuruje mezi připravovanými klíčovými strategiemi. 

Lukáš Černohorský (MMR) komentoval návrh vodítek pro vyčíslování strategií. Upozornil, že 

je potřeba dále pracovat na zapracování připomínek z MMR. 

Martin Polášek (MŽP) odpověděl, že aktuální materiál rozeslaný 24.6. úpravy na základě 

připomínek z MMR obsahuje (odstranění dvou strategií MMR, úprava významu jedné strategie 

MMR, upřesnění popisu). Jedinou další připomínkou, která se řešila s MMR je doporučení, jež 

MŽP obdrželo od jiného člena RVUR, aby do seznamu byla jako relevantní strategie zařazena 

Strategie veřejného zadávání; MMR k tomu dalo předběžný souhlas. Dále připomněl 

připomínky z MPSV (zařazení Národní strategie rozvoje sociálních služeb, návrh na změnu 

významu u Strategického rámce přípravy na stárnutí; Národní strategie rozvoje sociální služeb 

byla zařazena, o úpravě významu Strategického rámce přípravy na stárnutí spolu bude MŽP 

a MPSV ještě jednat). Jako podnět, který dorazil po 24.6. zmínil Politiku krajiny. 

David Prušvic (MF) zmínil, že jiná střednědobá strategie MF než Konvergenční strategie není, 

MF však nechává na MŽP, zda s ní pracovat, nebo se orientovat jen Strukturálně fiskální plán. 
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Okomentoval návrhy vyčíslování strategií s tím, že strategie se velmi liší, ale i přesto je vhodné 

si předdefinovat vodítka/metodiku. Například jaké nástroje mohou a mají resorty použít a zda 

zahrnovat pouze primární efekty, tj. nastavit, aby byla podobná úroveň vyčíslování. 

 

Martin Polášek (MŽP) vysvětlil, že vytvoření jednotných vodítek by mělo být součástí další 

části projektu. Harmonogram práce záleží na ochotě MF ke spolupráci. 

Miroslav Fuchs (ředitel odboru EU a mezinárodní spolupráce, MPSV) poděkoval za 

zahrnutí návrhů MPSV. Ocenil využití AI při analytické práci. Zmínil, že Strategický rámec 

přípravy na stárnutí společnosti 2021-2025 je průřezový, a proto by MPSV chtělo vést dialog 

o možnosti zařazení mezi klíčové strategie. 

Pavlína Žáková (ÚV) zmínila, že na seznamu se nachází i strategie, u kterých není jasná 

finální podoba. Položila dotaz, v jaké podobě budou zahrnuty do finálního výstupu projektu. 

Martin Polášek (MŽP) vysvětlil, že pokud budou strategie k dispozici alespoň v pracovní verzi, 

bude se s nimi v analýzách pracovat, poslední velká kontrola strategií pro formulování návrhů 

se předpokládá na konci roku 2024. 

Ludmila Třeštíková (MŠMT) požádala o doplnění Strategického záměru MŠMT pro oblast 

vysokých škol do seznamu analyzovaných strategií. 

Martin Polášek (MŽP) poděkoval za připomínku, zařazení Strategického záměru přislíbil. 

Anna Pasková (MŽP) přistoupila k hlasování členů RVUR k usnesení č. 1. Na jednání ve 

chvíli hlasování již nebyl přítomný Martin Martínek. 

„RVUR doporučuje, 

aby se přehled klíčových a relevantních strategií obsažených v příloze usnesení stal základem 

další fáze práce v projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj.“ 

Výsledky hlasování: pro 31, proti 0, 0 se zdrželo. 

(Tabulka, která je přílohou usnesení obsahuje i změny, které byly stvrzeny přímo na RVUR, 

viz výše) 

 

K bodu programu č. 5: Jmenování nového vedoucího pracovní skupiny pro MA21 

Anna Pasková (MŽP) přivítala Daniela Hájka, vedoucího oddělení dobrovolných nástrojů, 

vědy a výzkumu MŽP, který by měl být jmenován novým vedoucím pracovní skupiny pro MA 

21. 

Anna Pasková (MŽP) přistoupila k hlasování o usnesení č. 2. Na jednání ve chvíli hlasování 

již nebyl přítomný Martin Martínek a Martin Sedlák. 

„RVUR schvaluje  

jmenování Mgr. Daniela Hájka vedoucím pracovní skupiny pro MA 21.“ 
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Výsledky hlasování: pro 30, proti 0, 0 se zdrželo. 

 

K bodu programu č. 6: Zprávy z aktivit výborů a pracovních skupin od minulého jednání 

RVUR 

Daniel Hájek (MŽP, Výbor pro MA21) shrnul aktuality z Pracovní skupiny MA21. PS MA21 

reaguje na změny v resortu MŽP a neutěšený stav počtu realizátorů MA21. V tuto chvíli je 

velké množství námětů k revizi MA21. Další setkání je plánováno na podzim. 

Anna Pasková (MŽP) položila dotaz na vazbu MA21 na cíle udržitelného rozvoje SDGs. 

Daniel Hájek (MŽP) vysvětlil, že cílem MA21 je naplňování cílů SDGs a strategických 

dokumentů v této oblasti, nicméně revidovaná podoba MA21 by měla zároveň reflektovat 

administrativní možnosti MŽP. 

Pavel Šremer (Zelený kruh) doporučil RVUR vyžádat si od této PS podklady, které v této 

skupině vznikají. Navrhnul ustanovení data, kdy bude dodána analýza kvality provádění 

současného plnění MA21 v ČR a zkušeností s MA21 ze světa a přijít s jasnými kroky, co 

vylepšit. 

Anna Pasková (MŽP) požádala D. Hájka o sdílení podkladu k nové podobě MA21 a 

představení ho na následující RVUR.   

 

Daniel Hájek (MŽP) slíbil sdílení dokumentu a představení postupu na další RVUR. 

Pavlína Žáková (ÚV, Výbor pro socioekonomický rozvoj) shrnula diskuzi Výboru k plnění 

2. implementačního plánu ČR 2030 a pokroku v projektu NPO: Koherence politik pro udržitelný 

rozvoj. Zmínila, že Výbor také sleduje a komunikuje novinky z analytických sekcí, a to nejen v 

rámci státní správy. Představila také témata Výboru související s foresightem. Další setkání je 

plánováno v řijnu 2024 před zasedáním RVUR. 

Pavlína Mildnerová (ČSÚ, Výbor pro Indikátory) sdělila, že v tuto chvíli členové Výboru 

realizují úkoly stanovené na začátku roku 2024. Členové byli zapojeni do Kalendáře termínů 

publikování dat a přezkumu indikátorů Agendy ČR2030. Příští setkání by mělo proběhnout na 

začátku října. 

Filip Peloušek (MŽP, zastupující P.Kalaše, Výbor pro udržitelnou energetiku a dopravu) 

informoval, že setkání Výboru proběhla v dubnu a červnu 2024. Výbor se zabýval řadou témat 

z oblasti energetiky (dekarbonizace a odklonem od uhlí, potenciál jaderných zdrojů) a dopravy 

(možnosti výstavby a financování VRT, nákladní mobilita). Další setkání je plánováno na konec 

září 2024. 

Miroslav Novák (MŽP) a Ludmila Třeštíková (MŠMT) (Výbor pro vzdělávání k 

udržitelnému rozvoji) informovali, že schůzky Výboru se konají jednou za 6-8 týdnů. K 

činnosti výboru patří revize vzdělávacích programů pro základní vzdělávání. Členové jsou 

aktivní i na mezinárodní úrovni a sdílejí poznatky v rámci svých působišť. Výbor mimo jiné 

vypracoval Country Report on Sustainable Development 2030, který byl odeslán na UNESCO. 

Do činnosti Výboru byla zapojena mladá delegátka pro změny klimatu OSN. Probíhá 

spolupráce s MŠMT na Panelu mládeže – v tuto chvíli existuje na MŠMT, v budoucnu by měl 

být i na dalších rezortech. Další schůzka je plánována na začátek září. 
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Anna Pasková (MŽP) položila dotaz na plánovanou konferenci k EVVO. 

Miroslav Novák (MŽP) odpověděl, že Národní konference EVVO a environmentálního 

poradenství proběhne 3. 10.v Brně. Téma je „Labyrint komunikace nejen o klimatické změně“ 

- jak správně komunikovat, poznat dezinformaci a se s ní vypořádat. 

Ladislav Miko (Výbor pro krajinu, vodu a biodiverzitu) informoval, že probíhá 

restrukturalizace Výboru vzhledem ke změnám na vedoucích pozicích. Zaměření bude nyní 

více odborné. Výbor byl rozšířen o odborníky v relevantních oblastech, nicméně v případě 

zájmu je možné navrhnout další experty. Výbor se bude také zabývat podáváním průběžné 

zpětné vazby k současným relevantním agendám, tak aby Výbor i RVUR měly možnost 

vstupovat již do přípravy strategií a dalších klíčových dokumentů. V rámci Výboru proběhla 

diskuze o Zákonu o obnově přírody, Politice krajiny, Ochraně a monitoringu půdy a Diskuze 

ke krajinným prvkům. Do 12. 7. Je možnost zaslat podněty k diskutovaným dokumentům. 

Vzniklé shrnující materiály budou členům RVUR zaslány s dostatečnou rezervou před dalším 

setkáním.  

Lucie Sršňová (MŽP) shrnula, že seznam aktuálních členů Výborů a Pracovní skupiny je 

pravidelně aktualizován na webu čr2030.cz, kde jsou doplňovány i zápisy a výstupy z výborů. 

Oznamuje, že 23. října bude další RVUR.  

Anna Pasková (MŽP) doplnila, že součástí výstupů zveřejňovaných na webu jsou i odborné 

studie či odborné prezentace. 

 

K bodu programu č. 7: Plnění 2. implementačního plánu ČR 2030, naplňování strategií 

relevantních ČR 2030 a související úkoly pro výbory a pracovní skupiny  

Martin Polášek (MŽP) připomenul, že 2. zpráva o kvalitě života (hodnotící zpráva ČR 2030) 

obsahovala také monitoring plnění opatření 2. implementačního plánu na léta 2022-25. 

Opatření, u kterých nebylo za první rok (tj. září 2022–září 2023) dosaženo hmatatelného 

pokroku by měla být předmětem diskusí ve výborech RVUR. Přehled takto vymezených 

opatření relevantní jednotlivým výborům byl členům RVUR rozeslán spolu s návrhem úpravy 

programu 46. zasedání RVUR dne 20.6. Zástupci gestorů opatření budou ve výborech 

požádání o poskytnutí aktuálních informací a pokud ani za druhý rok implementace (tj. září 

2023–září 2024) nebude zaznamenán hmatatelný pokrok, měla by proběhnout diskuse na 

příčinami a možnými řešeními. První zprávu o průběhu těchto diskusí by měli předsedové 

výborů předložit RVUR na 47. zasedání RVUR v říjnu 2024. 

Dále se od výborů očekává diskuze evaluací strategií klíčových pro ČR2030, které se plánují 

na léta 2024-25. Hlavním smyslem je shrnout, co z provedených evaluací vyplývá pro plnění 

cílů ČR 2030 a současně probrat jejich metodologické aspekty (např. jde-li o evaluaci dosažení 

cílů či spíše monitoring plnění opatření apod.) Přehled takto vymezených opatření relevantní 

jednotlivým výborům byl členům RVUR rozeslán spolu s návrhem úpravy programu 46. 

zasedání RVUR dne 20.6. 
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Anna Pasková (MŽP) přistoupila k hlasování o usnesení č. 3. Na jednání ve chvíli hlasování 

již nebyl přítomný Martin Martínek, Martin Sedlák, David Prušvic a Pavel Přibyl. 

 „RVUR pověřuje  

pro léta 2024-25 své výbory diskusí opatření 2. implementačního plánu ČR 2030  

a evaluací vybraných strategií dle přílohy tohoto usnesení.  

RVUR očekává první informace o postupu na svém 47. jednání.“ 

Výsledky hlasování: pro 28, proti 0, 0 se zdrželo. 

 

K bodu programu č. 8: Pravidelná zahraniční agenda (Národní dobrovolný přezkum 

(VNR), HLPF 2024, …) 

Ludvík Eger (MZV) započal představením zahraniční spolupráce. Prvním bodem je Strategie 

rozvojové spolupráce. Jedná se o dokument představující aktivity, které dělá ČR pro udržitelný 

rozvoj. Vyhodnocení probíhalo s mnoha dalšími aktéry. Jsou v něm zohledněny výstupy z 

různých evaluací a doporučení. Proběhlo MPŘ, výsledek je k dispozici v eKlepu a brzy se 

očekává projednání vládou. 

Druhým bodem je High Level Political Forum. Koná se každoročně v červenci v New Yorku a 

cílem je zhodnotit, jak si státy stojí s plněním SDGs. Česká delegace bude zahrnovat ministra 

Petra Hladíka, náměstka Radima Sršně a další zástupce z resortů. Součástí bude i side-event 

pořádaný Českou republikou. Uskuteční se 11. července a zaměří se na téma lokalizace 

SDGs. 

Pavla Cvachovcová (MŽP) navázala s informacemi o dalších akcích. Započala představením 

akce UN Water, která je součástí HLPF. Zaměřuje se na SDG 6. Budou představeny případové 

studie ČR, Jordánska a Kambodži. Dále uvedla, že v rámci HLPD chystá ČR třetí národní 

dobrovolný přezkum (VNR), který bude publikován v roce 2025. Bude se zaměřovat zejména 

na SDGs 3, 5, 8, 14 a 17, ale obsahuje přezkum všech SDGs. Součástí VNR je aspekt 

participace a zapojení stakeholderů, na vzniku se tedy budou podílet zástupci z neziskového 

sektoru, univerzit, mládeže apod. Následně byl představen harmonogram VNR, přičemž přes 

podzim 2024 proběhnou přípravy dokumentu, v dubnu 2025 by text měl být hotový, v červnu 

bude odevzdán jak dokument, tak materiály k prezentaci a v červenci dojde k prezentaci VNR 

na HLPF 2025. Průběžně budou probíhat i participační aktivity, příprava prezentačních 

materiálů apod.  

Anna Pasková (MŽP) doplňuje, že bude nutné shrnout mnoho informací do krátkého 

dokumentu. Iniciuje možnou spolupráci s účastníky RVUR na výběru témat, kterými by se VNR 

mělo zabývat. Uvádí, že je MŽP otevřeno spolupráci např. skrze kulaté stoly apod. 

Pavel Šremer (Zelený kruh) upozorňuje, že obdobné dokumenty mají tendenci zakrývat 

chyby či nedostatečné plnění SDGs. Zdůrazňuje nutnost být realistický. 
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Pavla Cvachovcová (MŽP) poděkovala za doplnění. Dále poskytla informace k evropskému 

dění. Pracovní skupina pro Agendu 2030 zpracovává Key Messages pro HLPF 2024. Dalším 

výstupem je ustanovení Pracovní skupiny ke koherenci politik, která si klade za cíl vypracovat 

doporučení pro koherenci politik pro udržitelný rozvoj v EU. Doporučení by měla vycházet ze 

zkušeností národních států, podílet se bude i OECD, Hospodářský a sociální výbor a další.  

Miroslav Fuchs (MPSV) doplňuje informace k doporučení Rady ohledně zajištění spravedlivé 

transformace. Jedná se o určitý follow-up ke Green Dealu. Doporučení zahrnuje mnoho 

opatření v oblasti sociální ochrany, zaměstnanosti či vzdělávání, radí i co by státy měly dělat 

v oblasti dostupnosti služeb, ochrany klimatu apod. V loňském roce proběhlo první kolo 

monitoringu, jak členské státy k doporučením přistupují. Pro ČR z tohoto přezkumu vyplynulo 

doporučení, aby politická opatření činěná v různých oblastech byla lépe a efektivněji 

koordinována. Další přezkum se uskuteční v roce 2025. 

MPSV plánuje doporučení uchopit a rozšířit jej mezi resorty a další organizace do praxe. 

Anna Pasková (MŽP) uvádí, že bude dobré tato doporučení sdílet a že MŽP je k dispozici pro 

spolupráci. Navrhuje téma uchopit v rámci RVUR. 

Pavla Cvachovcová (MŽP) pokračovala v představení zahraniční Agendy. Představila 

Sustainable Development Report za rok 2024, který byl nedávno publikován. V rámci reportu 

je každoročně vydáván i SDG Index. ČR si proti loňskému roku pohoršila, a to z 8. místa na 

12. Výzvy přetrvávají zejména u SDG 2, SDG 5, SDG 12 a SDG 13. Nedaří se např. u 

ukazatelů obezity, energetické hodnoty stravy, závislosti studijních výsledků dětí na 

socioekonomickém statusu a dalších. 

Lucie Sršňová (MŽP) doplňuje komentář k SDG 4. Upozorňuje, že přestože se nám podcíl 

SDG 4 o závislosti socioekonomických podmínek dětí na jejich studijní výsledky nedaří dobře 

naplňovat již nyní, MF požaduje vyřazení tohoto cíle z ČR2030.  

Pavla Cvachovcová (MŽP) na závěr pozvala účastníky na Fórum udržitelného rozvoje, které 

se letos zaměří na zelenou a spravedlivou transformaci politik. Předběžným prostorem konání 

by měla být budova FSV UK v pražských Jinonicích. Očekávaný termín je čtvrtek 19. září. 

Součástí akce budou debaty a tematicky zaměřené workshopy.  

Zmínila také ceny SDGs, jejichž partnerem je i MŽP. Předávání cen se uskuteční 3. října 2024 

v Černínském paláci. 

 

K bodu programu č. 9: Různé – Platforma pro klimaticky neutrální města 

Jan Svoboda (MMR) představuje Platformu pro (klimaticky neutrální) města. Klimatická 

neutralita je součástí agendy Smart Cities a národní úroveň podporuje klimatickou neutralitu u 

měst. V ČR se tomu však doposud příliš nedařilo, a proto vznikla zmíněná platforma.  

Uvádí, že města tvoří 4 % území EU, ale jsou domovem pro 75 % obyvatel EU. Města 

spotřebují 75 % vyrobené energie a vyprodukují celosvětově více než 70 % CO2.  
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Jan Svoboda upozorňuje, že reakce obcí na změnu klimatu je pouze oblastní, nerovnoměrná. 

Nedaří se zejména v důsledku nedostatečné institucionální podpory pro obce na místní úrovni. 

MMR s tímto chce pomoci. Vysvětluje, že platformu by měl tvořit tým expertních lidí, kteří 

budou pomáhat obcím, budou jim oporou a poradcem. Obce totiž často mají problém vůbec 

sestavit strategii ke klimatické neutralitě či získat finance. Inspiraci však lze převzít ze Švédska 

či Finska, kde je tato podpora již široce ukotvena. Funkční národní platforma je již i ve 

Španělsku či Rakousku, kde jsou dokonce tři, které spolupracují. Nově vznikly obdobné 

platformy i v Polsku či Rumunsku. Dále Jan Svoboda představil situaci v ČR, kde je nejvíce do 

programu NetZeroCities zapojen Liberec. Přestože jsou v cestě ke klimatické neutralitě již 

poměrně daleko, poukazují opět na absenci politické podpory a financí.  

Anna Pasková (MŽP) poděkovala za prezentaci a vyjádřila podporu. Potvrdila, že finanční 
zajištění této iniciativy je základem. Apeluje také na šíření osvěty mezi obce. 

Pavel Šremer (Zelený kruh) upozorňuje, že se jedná o celoevropskou iniciativu. Také 
doplňuje, že jde o dobrou náplň pro nejpokročilejší municipality, které plní Agendu 21.  

Anna Pasková (MŽP) potvrdila, že informace budou přeneseny na Pracovní skupinu MA21. 
Následně poděkovala všem za účast a uzavřela jednání. Předestřela, že příští setkání RVUR 
bude sjednáno na konec října. Kromě bodu k SFSP bude prodiskutován další postup projektu 
Koherence politik pro UR a 3. VNR. 
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Přílohy zápisu 

Souhrnná prezentace ze 46. jednání RVUR.  

Příloha usnesení k bodu č. 4. 

Příloha usnesení k bodu č. 7. 

  

V Praze dne 26. 6. 2024 

Zapsaly: 

Lucie Svobodová a Nela Řiháčková – oddělení udržitelného rozvoje 

  

Schválily: 

Lucie Sršňová, tajemnice Rady vlády pro udržitelný rozvoj 

Anna Pasková, ředitelka odboru politiky životního prostředí a udržitelného rozvoje 

  

 


